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Beszámoló
az április ülés határozatainak végrehajtásáról és az 
Akadémia munkájáról a múlt ülés óta eltelt időszakban.

Szeretettel üdvözlöm körünkben ismét megjelent
Lukács György akadémikust.

A múlt ülés elnökségi határozatait teljesítettük.
Az elmúlt elnökségi ülésen elfogadott napirend 

módosult. Lekerült a májusi ülés napirendjéről a "Tájékoztató 
az elért tudományos eredmények gyakorlati felhasználásának hely
zetéről” napirendi pont, miután az anyag nem készült el. Uj na
pirendi pontként szerepel az április hónapban a SzovjetunióT?iS.o- 
mányos Akadémiájával megkötött egyezmény, amely jóváhagyás végett 
az Elnökség elé kerül.

A Szovjetűnió Tudómányos Akadémiája Elnökségének es a 
Magyar Tudományos Akadémia Elnökségének küldöttei 1957. április 
16-1^3^-19.-én Budapesten tárgyalásokat folytattak abból a cél
ból, hogy megkössék a két Akadémia 1957. évi tudományos együtt
működésére vonatkozó egyezményt. A baráti légkörben lefolyt tár
gyalások mindenre kiterjedően megvitatták és megvizsgálták a tu
dományos kapcsolatok továbbfejlesztésének és elmélyítésének lehe
tőségeit. E számunkra igen előnyös megegyezés komoly segítséget 
jelent tudományos életünk további fejlődésében.
Az egyezmény aláírásával egyidejűleg átadott mintegy fél millió 
rubel értékű műszer ajándék ot a következő intézetek között osz
tottuk szét: Központi Kémiai Kutató Intézet, Központi Fizikai I
Kutató Intézet, Műszaki Fizikai Kutató Intézet, Martónvásári 
Mezőgazdasági Kutató Intézet, Debreceni Atommagkutató Intézet, 
Kísérleti Orvostudományi Kutató Intézet, Mérés-és Műszerügyi 
Intézet. Müqgaki Egyetem gg^ivetlon kérni ni Tarn^ék^n. /
A szovjet delegáció itt tartózkodása alatt a&..„Eö±vös Lorahd Tudó 
mányegyetem és a Műszaki Egyetem tanszékein folyó kutatásokat te 
kint ettek meg, ^z4nkivűl a Központi Fizikai Kutató Intézek , a 
Tihanyi B^lógiai Kutató Intézet , valamint a Veszprémi Olaj
kutató ezeket és Kísérleti Üzemét látogatta meg. E 1 átogat/- 

baráti eszmecsere folyt a magyar tudósokkal.
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Ugyancsak ebben^az időszakban látogatta meg 
Akadémiánkat Mityin akadémikus, a hazunkban tartózkodó szovjet 
kulturális küldöttség vezetője. Mityin akadémikust az elnök és 
főtitkár fogadta és hosszan elbeszélgettek mindkét népet érintő 
tudományos kérdésekről.

Fel szeretném hiyni a II., III. és VI.Osztály osz
tálytitkárai figyelmét, hogy újabb megkeresés jött UNESCO ösztön
dijak megpályázására e három osztály területére. Szeretném, ha 
az ösztöndijak kérdésével komolyabban foglalkoznának az egyes

A osztályok és megfelelő/'személyi javaslatokat juttatnának el hoz
zám, hogy ezen az utón is minél több tudományos dolgozó részesül
hessen külföldi tanulmányutakban.

Az Akadémia Elnökségének meghívására J.D.Bernal 
professzor, a Royal Society tagja, a Magyar Tudományos Akadémia 
tiszteleti tagja 5 napig Budapesten tartózkodott. Ez idő alatt 
Bernal professzort fogadta az Akadémia elnöke és főtitkára, 
hosszabb beszélgetést folytatott Fogarasi Béla ^.elnökkel és 
Jánossy Lajos ‘akadémiai titkárral. Itt tartózkodását Bernal pro
fesszor felhasználta arra is, hogy meglátogasson tudományos in
tézeteket és tanszéki kutató helyeket. Igy^jaeglátogatta a Közpon
ti Fizikai Kutató Intézetet és az OrvOsvegytani Intézetet, Erdey- 
Gruz Tibor, Szádeczky-Kardoss Elernér, Vadász Elemér és Gyulai 
Zoltán proTesszófökat intézet-e^iben. Itt tartózkodása ideje alatt 
több megbeszélést folytatott A Műszaki és Természet tudományig. 
Egyesület  ̂vezetői vei a Tudományos Munkások Világszövetsége prob
lémáiról.
4Akadémia Nemzetközi KapcsdOla^^sz't ályanarró 1 
tó^ákoitatott-, lio^t^kiutázások megindultak. Miután a költség- 
vetési tárgyalások még nem zárultak le, azjgx^iuém felhivíá^az 
osztálytitkárok figyelmét, hogy csak a legfontosabb kiutazásokat 
engedélyezzék, mert félő, hogy az év elején esetleg kevésbé fontoj 
utakra felhasználják a devizakeretef^es ez azt eredményezheti, 
hogy az év második felében jelentős helyekre nem fogunk tudni ki
küldeni tudósokat.
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A beruházási és felújítási keret felosztása.
A beruházásokra és felújításokra 1957* évre eredetileg 37 millió 
forintot kértünk. Többszöri tárgyalások eredményeképen sikerült 
^1.2, millió forintban az illetékesekkel megállapodnunk, részükről 
aszal a megkötéssel, hogy ebből 7.7 millió forintot a Debreceni 
Atommagkutató Intézet, 1.4 millió forinot a KFKI, 0.9 millió 
forintot pedig a Kibernetikai Kutató Csoport illetve a Geofi
zikai Évvel kapcsolatos műszerszükséglet fedezetére használha
tunk fel.
E megkötések eredményezték, hogy a felosztható összegből a folya
matban lévő építkezések, a szükséges felújítások és a már ko
rábban meghatározott és az intézetek között felosztott deviza 
keretek fedezetén felül túlnyomórészt csak az áthúzódó műszer, 
stb. rendelések fedezetét lehetett biztosítani. Belföldi uj mű
szerek rendelésére fedezet vagy nem, vagy csak jelentéktelen 
összegben volt biztosítható. Általában a műszerek, stb. beszer
zésére rendelkezésre álló keret az osztályok igényének 4o-5o %-ig 
terjedő kielégítését tette csak lehetővé.

4® + +

A mai ülés 8. Munkaterv napirendi pontjához kiegészí
tő javaslat: A juniusi elnökségi ülés még 2 napirendi pontot 
tárgyaljon meg 1., Tá/jékoztató az elért tudományos eredmé
nyek gyakorlati felhasználásának helyzetéről, előadó: Hevesi 
Gyula akadémiai titkár.

2., Beszámoló a Kibernetikai Kutató Csoportról, 
/előadó: Varga Sándor a Kibernetikai Csoport vezetője./

A 9. Egyebek napirendi ponthozamellekélt javaslat 
a Nemzetközi Tudománytörténeti és Tudományfilozófiai Unióba való 
részvét elünkre•


